
  مراسم تشییع پیکر مرحوم اکبر گلپایگانی، 
خواننده پیشگام موسیقی ایرانی صبح روز 
سه شنبه شانزدهم آبان با حضور تعدادی از 
هنرمندان و علاقه مندان موسیقی ایرانی در 
قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( برگزار شد. 
در دقایقی مانده به آغاز مراسم آثار ماندگار 
مرحوم اکبر گلپایگانی از بلندگوها پخش 
شد که شرکت کنندگان در برنامه آن را کنار 
مزار این خواننده فقید هم خوانی کردند. 
حسین خواجه امیری )ایرج(، بهرام حصیری، 
فضل ا... توکل، بابک شهرکی، ناصر ایزدی، 
محمد گلریز، احسان خواجه امیری، اصغر 
منتشری،  محمد  الهیاری،  محمد  همت، 
محمدجلیل عندلیبی، سیدعباس عظیمی، 
محمد  صارمی،  شهرام  علیشاپور،  حسین 
موسوی، از جمله هنرمندانی بودند که در این 
مراسم حضور داشتند. فضل ا... توکل نوازنده 
پیشکسوت موسیقی ایرانی در این مراسم 
گفت: اکبر گلپایگانی هنرمند بی جانشینی 
است که به سوی عرش کبریایی پرواز کرد. او 
هنرمندی است که نامش در موسیقی ایران 
جاودان خواهد شد. وی افزود: سال ۱۳۳۶ آقای 
گلپایگانی به اتفاق علی تجویدی و مرتضی 
محجوبی به منزل ما آمدند، در آن زمان من 

۱۵ سال داشتم و اکبر ۲۵ ساله بود. او در آن 
دیدار قطعه ای را اجرا کرد که واقعا این جذابیت 
برای ما پرسش ایجاد کرد که این چه صدایی 
است؟ توکل بیان کرد: من از آن زمان تا به 
امروز با اکبر گره خوردم، دوستی ای که ۶۶ 
ساله شده و آثارمان هم خوشبختانه مورد 
استقبال قرار گرفت. به هر حال هرچه از او 
حرف بزنم کم است چون او فخر موسیقی ما 
بود. مصطفی راغب خواننده موسیقی پاپ 
هم ضمن تسلیت به مناسبت درگذشت اکبر 
گلپایگانی بیان داشت: استاد قلب بزرگی داشت 
که دست ما جوان ها را بدون غرور گرفتند و من 
در کنار او کوهی از انسانیت و شرف را دیدم. 
علیرضا میرعلی نقی پژوهشگر موسیقی ایرانی 
هم در این مراسم گفت: مرحوم گلپایگانی 
هنرمند خلاقی بود که شیوه خوانندگی و 
زندگی هنری اش بی نیاز از نام استاد بود. او فراتر 
از یک هنرمند بزرگ بود که می  ینید مراسم 
تشییع پیکرش همانند مرحوم تختی و فردین 
در حال برگزاری است. وی افزود: او یک خواننده 
مردمی و فنی بود که کمتر کسی را همانند او 
می شناسیم. او از ساده ترین طبقه اجتماعی 
برآمد و با عشق شدید مردم به جلال سلطانی 
رسید. او انسانی نیک بود که نیکوتر می شد. او 

جاودانه است و به اعتقاد من نام گلپا خودش به 
تنهایی اعتبار است که نیازی به هیچ لقبی ندارد. 
به اعتقاد من امثال گلپا به این موسیقی اعتبار 
می دهند و یادمان نرود که در هنر موسیقی 
سنت همیشه غالب و اصالت همواره روح است. 
روح بدون تاریخ است و به نظرم گلپا چنین 
شخصیتی داشت که سنت آواز را زیر و رو کرد 

و از نو ساخت. 
  باید از »گلپا« ساده زیستی بیاموزیم

ایرانی تصریح  این پژوهشگر موسیقی   
کرد: باید از مرحوم گلپایگانی ساده زیستی و 
مردم داری را بیاموزیم که همواره به پای بندی 
بر اصول پافشاری می کرد. او بدون کوچک ترین 
عوام فریبی خود را میان مردم جاودانه کرد. او در 
انتخاب اشعارش همواره عشق و میهن پرستی را 
مدنظر قرار می داد و محتوای اشعارش را با تمام 
احساسات می خواند. او هیچ واژه ای را بی تفاوت 
نمی خواند. به افتخارش دست بزنید. پس از 
صحبت های میرعلی نقی، محمد معتمدی 
خواننده موسیقی ایرانی نیز یکی از قطعات 
مرحوم گلپایگانی را برای حاضران در مراسم 
اجرا کرد. حسین خواجه امیری )ایرج( هم در 
این مراسم ضمن عرض تسلیت به مناسبت 
درگذشت اکبر گلپایگانی اظهارکرد: من و 
اکبر جزو خوانندگانی بودیم که کارمان خوب 
بود. او خواننده بود که بسیار خوب می خواند و 
با صدای گرمی که داشت شعرهای خوبی را هم 
می خواند و من بسیار خوشحالم از دوستی با این 
هنرمند بزرگ. وی در بخش پایانی صحبت های 
خود به اجرای یک قطعه آوازی پرداخت. پس 
از صحبت های وی سالار عقیلی هم به اجرای 
قطعه دیگری پرداخت. گیتا گرایلی برادرزاده 
همسر مرحوم گلپایگانی هم به نمایندگی از 
خانواده این هنرمند پیشگام متنی را در تجلیل 

از علاقه مندان این خواننده قرائت کرد. مراسم 
یادبود مرحوم گلپایگانی روز پنجشنبه از ساعت 
۱۷ تا ۱۹ در مسجد جامع شهرک غرب برگزار 
می شود. محمد گلریز خواننده و برادر مرحوم 
گلپایگانی هم در پایان مراسم ضمن قدرداتی 
از حضور پرشور مردم در مراسم تشییع پیکر 
برادرش توضیح داد: آقای گلپایگانی یکی از 
ارادتمندان مولا علی بود که من به جهت این 
عرض ارادت قطعاتی را با این مضمون می خوانم. 
اکبر گلپایگانی ملقب به گلپا از خوانندگان 
شاخص موسیقی ایرانی بعد از مدت ها بیماری 
در سن ۹۰ سالگی دار فانی را وداع گفت. اکبر 
گلپایگانی دهم بهمن سال ۱۳۱۲ در تهران 
متولد شد. این هنرمند در سال ۱۳۱۸ بود 
که پس از ورود به دبستان فرهنگ به عنوان 
قاری قرآن مدرسه برگزیده شد و از این پس 
بود که به فراگیری مقدمات آواز و خوانندگی 
موسیقی ایرانی پرداخت. وی در سال ۱۳۲۶ 
پس از تلمذ از محضر پدرش نخستین تجربه 
حضور در یک ارکستر و گروه کر را کسب کرد 
و در سال ۱۳۲۷ در انجمن موسیقی مدرسه 
نظام عضو شد. این هنرمند از سال ۱۳۲۸ به 
بعد با هنرمندان سرشناسِ موسیقی آشنا 
شد و آموزش را زیر نظر آنها آغاز کرد. از جمله 
استادان اکبر گلپایگانی می توان به هنرمندانی 
برومند،  نورعلی  یکرنگی،  حسن  همچون 
اسماعیل قهرمانی، ابوالحسن صبا، یوسف 
فروتن، محمد ایرانی مجرد، عبدا... دوامی، 
ادیب خوانساری، حسین طاهرزاده و سلیمان 
امیر قاسمی اشاره کرد. این هنرمند پیشگام 
موسیقی ایرانی که از او به عنوان مرد حنجره 
طلایی موسیقی ایرانی یاد می شود، در سال 
۱۳۳۵ به دعوت سازمان یونسکو با همراهی 
نورعلی برومند و علی اصغر بهاری برای اجرای 
آواز و موسیقی ایرانی برنامه ای را اجرا می کند. 
»موی سپید«، »مست عشق«، »عقیق«، »دل 
 ای دل«، »بزم عاشقان«، »روی برگی بنویس 
عشق«، »چرا عاشق نباشم«، »قدر محبت« 
از جمله آثاری است که در قالب آلبوم علاوه بر 
کنسرت و اجراهای زنده از اکبر گلپایگانی پیش 

روی مخاطبان قرار گرفته است.
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 جلیل شعبانی، تهیه کننده فیلم »سرهنگ ثریا« ضمن اشاره به بهبود 
خود پس از عمل جراحی مغز از ادامه درمان خود در قالب پرتودرمانی، 
خبر داد. جلیل شعبانی، تهیه کننده سینما که چند روز پیش به دلیل 
عارضه مغزی تحت عمل جراحی قرار گرفته بود، صبح ۱۶ آبان با بهبودی 
نسبی، از بیمارستان مرخص و به خانه منتقل شد. جلیل شعبانی گفت: 
شکر خدا همه چیز به خوبی پیش رفت و با توجه به عمل خوبی که 
داشتم، فعلا خطر رفع شده است. این تهیه کننده سینما درباره سابقه 

این بیماری و دلایل بروز آن هم توضیح داد: من یک سابقه بیماری با 
شروع فراگیری بیماری کرونا داشتم. در آن مقطع به سرطان مبتلا شدم 
که ۲ سالی از آن گذشت و گویی عوارض همان در بدنم مانده و به مغزم 
آسیب زده بود. شعبانی درباره ملاحظات درمانی پزشکان اظهارکرد: در 
حال حاضر حدود ۱۰ روز باید پرتودرمانی داشته باشم و همزمان باید 
مراقب کنم و فعالیت هایی مانند رانندگی نداشته باشم تا به لطف خدا 

بتوانم به شرایط عادی بازگردم و فعالیت هایم را از سر بگیرم.

 جلیل شعبانی 
از بیمارستان 
مرخص شد

 »الهام شکیب« 
به خاک سپرده شد

 پیکر »الهام شکیب«، بازیگرو کارگردان 
جوان با حضور جمعی از دوستانش در 
قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( به خاک 
سپرده شد. مراسم تشییع پیکر و خاکسپاری 
این هنرمند جوان صبح ۱۶ آبانماه برگزار 
و پیکر این هنرمند با سخنانی از حمید 
پورآذری و هدایت هاشمی به خاک سپرده 
شد. حمید پورآذری، کارگردان و مدرس 
تئاتر و سرپرست گروه تئاتر »پاپتی ها« که 
چندین همکاری  با الهام شکیب داشته، با 
اندوه فراوان از درگذشت او گفت: روزی که 
آتیلا پسیانی از دنیا رفت، الهام در صفحه 
اینستاگرامش نوشت آتیلا چه زود رفتی! 
و حالا ما فکر نمی کردیم که خود او به این 
زودی برود!« هدایت هاشمی دیگر بازیگر 
تئاتر و عضو گروه تئاتری »پاپتی ها« نیز 
خاطراتی از همکاری های خود با الهام 
شکیب بیان داشت: با یادآوری از نظم و 
انضباطی را که او در کارش داشت، از 
درگذشت این بازیگر جوان ابراز تاسف فراوان 
کرد. چهره هایی همچون علی اصغر دشتی، 
محمد عاقبتی، مهدی قلعه، رویا بختیاری 
و... از دیگر هنرمندان حاضر در این برنامه 
بودند. این مراسم به دلیل همزمانی با مراسم 
خاکسپاری اکبر گلپایگانی )گلپا( و به دلیل 
ازدحام جمعیت، به صورت خیلی کوتاه و 
فشرده برگزار شد. الهام شکیب، بازیگر و 
کارگردان جوان تئاتر یکشنبه ۱۴ آبانماه 
بعد از مدتی مبارزه با بیماری از دنیا رفت. 
او دانش آموخته رشته نمایش با گرایش 
طراحی صحنه از دانشگاه آزاد اسلامی 
بود. زنده یاد الهام شکیب با کارگردانان 
رفیعی،  علی  دکتر  همچون  گوناگونی 
آتیلا  پورآذری،  حمید  عاقبتی،  محمد 
پسیانی، رضا حداد و... همکاری داشت. او 
در نمایش هایی همچون »رستم از شاهنامه 
رفت« زنده یاد رضا حداد، »عروس طوقی« 
نیما دهقان، »خرس« و »یک نوکر و دو 
ارباب« حمید پورآذری، »شازده احتجاب« 
علی رفیعی، »آوای باد« حمید ابراهیمی، 
»کلفت ها« و »خیلی دیرم شده« محمد 
عاقبتی، »زنی که زیاد می دانست« علیرضا 
اولیایی و »پرفورمنس« زنده یاد آتیلا پسیانی 
بوده است. در کارنامه هنری او کارگردانی 
نمایش هایی مانند »بیماری خانواده میم« 
و »یرما« دیده می شود. بازی در فیلم هایی 
مانند »مینی بوس«، »شاطره«، »دسر 
توت فرنگی«، »روز امتحان« و... از دیگر 

فعالیت های هنری او به شمار می آید.

 نخست وزیر استرالیا در دیدار با همتای خود از چین 
اعلام کرد که به دنبال از سرگیری تجارت آزادانه و بلامانع 
با این کشور است. به گزارش خبرگزاری سی جی تی ان، 
آنتونی آلبانیز گفت: تغییرات اقلیمی، امنیت غذایی و جرائم 
بین المللی می توانند زمینه های همکاری این دو کشور 
باشند. دوطرف باید درباره راه های ایجاد نظم منطقه ای و 
جهانی صلح آمیز، باثبات و شکوفا تلاش کنند تا کشورها به 
استقلال یکدیگر احترام بگذارند و بر اساس تعهدات خود 
نسبت به قوانین و قواعد بین المللی رفتار کنند. وی با اشاره 
مستقیمی  به افزایش تنش ها میان چین و آمریکا که یکی 
از متحدان کلیدی استرالیا است، افزود: رقابت جغرافیایی-

راهبردی باید با گفت وگو و درک متقابل مدیریت شود. 
آلبانیز اظهارداشت: اگر در صورت وجود هرگونه اختلاف 
آن را هوشمندانه پشت سر بگذاریم، می توانیم روابط خود را 
همراه با پیشبرد منافع طرفین افزایش دهیم. به گفته وزارت 
امور خارجه استرالیا، لی ژیانگ، نخست وزیر چین خواسته 
مردم را برای افزایش و پیشبرد روابط دوکشور تصدیق کرده 
است. وی گفته است: امیدواریم دوطرف در مسیر یکسانی 
حرکت خود را ادامه بدهند و این لحظه مثبتی که از آن 
لذت می بریم ماندگار باشد. خبرنگاران قبل از این نشست از 
اتاق مذاکرات خارج شده بود. به نظر می رسد گفت وگو های 
آنها بر تجارت متمرکز بوده باشد زیرا چین بخشی از آن را 
بهبود بخشیده است اما بسیاری از محدودیت ها از زمان 
برهم خوردگی این روابط همچنان پابرجا هستند. روابط 
چین و استرالیا در سال های اخیر پیچیده شد زیرا سوءظنی 

وجود داشت که چین در مسائل سیاسی استرالیا دخالت 
می کند. چین در مقابل آن، از درخواست استرالیا برای 
تحقیقات در زمینه یافتن منشأ کرونا و اتهاماتی که برای 
ترساندن اعضای اجماع چین- استرالیا بود، خشمگین شد. 
شی جین پینگ، رئیس جمهوری چین در دیدار با آلبانیز 
گفته است چین و استرالیا هردو در منطقه آسیا- اقیانوسیه 
قرار گرفته و از اعضای مهم گروه ۲۰ به شمار می روند. این 
دو کشور هیچ کینه تاریخی یا اختلافات اساسی ای ندارند 
پس قطعا می توانند شرکای اعتماد متقابل و دستاوردهایی 
متقابل باشند. وی از دوطرف خواست تا روابط چین و 
استرالیا را بر پایه برابری استوار شود و با اتفاق نظر و از بین 
بردن اختلافات بر سر همکاری های دو سر برد در مشارکت 
جامع و راهبردی خود پیشروی کنند. »شی« تاکید کرد: 
این کار به این دو کشور و مردمان آن ها سود می رساند و 
همچنین انتظارات کشورهای منطقه را برآورده می کند. 
این اقدام همچنین به جامعه بین المللی کمک می کند تا با 
خطرات و چالش ها بهتر مقابله کنند. او از دوطرف خواست 
تا ظرفیت های »توافقنامه تجارت آزاد چین و استرالیا« را و 
همکاری خود را در زمینه های نوین مانند تغییرات اقلیمی 
 و اقتصاد سبز افزایش دهند، سیستم تجارت منطقه ای و 
جهانی آزاد را حفظ کنند و محیط تجاری مناسبی برای 
سرمایه گذاری و همکاری شرکت های خود مهیا کنند. وی 
تاکید کرد: هر دوطرف باید مخالف سرسخت هرگونه تلاش 
برای ایجاد تنش در منطقه آسیا- اقیانوسیه باشند. وی 
افزود: چین آماده است تا همکاری های چندجانبه بیشتری 

با استرالیا داشته باشد تا از کشورهای آسیا- اقیانوسیه 
در زمینه های تقویت تاب آوری رشد، دنبال کردن مساله 
تغییرات اقلیمی، حفظ صلح و ثبات در منطقه با صراحت و 
جامعیت حمایت کند. به گزارش ایرنا، آنتونی آلبانیز تبدیل 
به اولین نخست وزیر استرالیا شد که بعد از سال ۲۰۱۶ 
به چین سفر می کند؛ سفری که نه تنها بر همکاری های 
اقتصادی تاکید می کند بلکه تاییدی بر اصل چین واحد از 
سوی کانبرا است. آخرین بار در سال ۲۰۱۶، مالکوم ترنبول 
بیست ونهمین نخست وزیر استرالیا در مجمع سران گروه ۲۰ 
در  هانگژو با »شی« دیدار کرد. در آن زمان به نظر می رسید 
که روابط استرالیا و چین در حال گسترش است اما در 
سال های بعد از آن، آژانس های امنیتی استرالیا و مطبوعات 
پیشگام با نگرانی درباره موجی از »تداخلات خارجی در پی 
تلاش های چین برای کسب منافع از کانال های سیاسی 
داخلی این کشور« متشنج شدند. این وضعیت در زمان 
جانشین ترنبول یعنی اسکات موریسون وخیم تر شد. او 
به عنوان بخش مهمی  از برند سیاسی خود در مقابل چین 
ایستادگی می کرد تا از این موضوع به زیان آنتونی آلبانیز 
که در آن زمان رئیس حزب مخالف کارگر بود، استفاده 
کند. موریسون، ماریز پاینه وزیر امورخارجه وقت استرالیا را 
در راس درخواست تحقیقات بین المللی برای یافتن منشأ 
کرونا قرار داد. در پاسخ به این اقدام، مرحله صرف نظر چین 
از استرالیا رقم خورد؛ خرید زغالسنگ، جو و محصولات 
لیا به جهات مختلفی توسط پکن محدود و  دیگر استرا

گفت وگوهای بلندپایه این دو کشور نیز متوقف شدند.

چین و استرالیا به دنبال گسترش همکاری ها

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

 وزارت خارجه روسیه اعلام کرد:
 تکمیل روند خروج مسکو از معاهده 

نیروهای مسلح متعارف اروپا 
 وزارت خارجه روسیه اعلام کرد: روند خروج 
مسکو از معاهده نیروهای مسلح متعارف در اروپا 
)CFE( نوامبر کامل شد و این معاهده به برای این 
کشور به تاریخ پیوست. به گزارش خبرگزاری 
تاس، روسیه در نهایت بدون پشیمانی و با اطمینان 
کامل از معاهده CFE خداحافظی می کند. تجارب 
حاصل از ایجاد و اجرای آن - اعم از مثبت و منفی 
- مورد توجه قرار خواهد گرفت. معاهده نیروهای 
مسلح متعارف در اروپا در نوامبر ۱۹۹۰ میان 
نمایندگان ناتو و پیمان ورشو با هدف کاهش تعداد 
تانک، موشک، هواپیما و دیگر انواع سخت افزار 
غیرهسته ای نظامی در زرّادخانه های دولت های 
عضو امضا شد. در نشست سران سازمان امنیت و 
همکاری اروپا در نوامبر ۱۹۹۹ اصلاحاتی در این 
معاهده صورت گرفت. بسیاری این قرارداد را رکن 
اصلی امنیت اروپا می دانند. فدراسیون روسیه 
اعلام کرد: ما با تعلیق معاهده  CFE، درها را برای 
گفت وگو در مورد راه های بازگرداندن قابلیت کنترل 
تسلیحات متعارف در اروپا باز گذاشتیم. با این حال، 
مخالفان ما از این فرصت استفاده نکردند و ترجیح 
دادند به ادامه سیاست خود نه بر اساس اصول ادامه 
دهند. آنها در وزارت امور خارجه خاطرنشان کردند: 
با در نظرگرفتن مسئولیت مستقیم کشورهای 
ناتو برای تحریک درگیری در اوکراین و همچنین 
پذیرش فنلاند در این پیمان نظامی و بررسی مداوم 
یک برنامه مشابه از سوئد، حتی حفظ رسمی 
معاهده CFE از نقطه نظر منافع امنیتی اساسی 
روسیه غیرقابل قبول شده است. براساس این 
گزارش ، مقامات کشورهای عضو ناتو و کشورهای 
مشتری این بلوک به وضوح ناتوانی خود را در 
مذاکره نشان داده اند. در این مرحله هیچ توافقی با 
آنها در زمینه کنترل تسلیحات امکان پذیر نیست. 
این وزارتخانه گفت: آیا می توان گفت وگوی مربوطه 
را به عنوان بخشی از تلاش ها برای تشکیل یک 
سیستم امنیتی جدید اروپایی که منافع روسیه و 
سایر کشورهایی که دیکته های سیاست ها غرب 
را رد می کنند، احیا کرد. وزارت امور خارجه روسیه 
همچنین تاکید کرد که ابتکارات برای تضمین 
امنیت نظامی در اروپا بدون در نظر گرفتن منافع 
روسیه منجر به هیچ چیز خوبی نخواهد شد. وزارت 
امور خارجه روسیه افزود: »تلاش ها برای چسبیدن 
به توافق های قدیمی که با شرایط جدید مطابقت 
ندارند نیز محکوم به شکست هستند و مملو از 
فروپاشی مکانیسم های همکاری در زمینه کنترل 

تسلیحات هستند.«

دیمیتری پسکوف: 

  وقفه های بشردوستانه در غزه بسیار مهم است
کوتــــاه

 سخنگوی کرملین امروز گفت: برای روسیه بسیار مهم 
است که وقفه های بشردوستانه در جنگ و نیازهای مردم 
غیرنظامی غزه و همچنین امکان خروج شهروندان روسی 
تضمین شود. »دیمیتری پسکوف« سخنگوی ریاست 

جمهوری فدراسیون روسیه بر لزوم ارسال کمک های 
انسانی به مردم نوار غزه تاکید کرد. پسکوف طی نشست 
خبری در کرملین درباره موضع مسکو برای جنگ غزه بیان 
داشت: »برای روسیه بسیار مهم است که آتش بس های 

بشردوستانه و نیازهای مردم غیرنظامی غزه و همچنین 
امکان خروج شهروندان روسی تضمین شود.« به نوشته 
خبرگزاری »اسپوتنیک«، وی درباره تلاش های روسیه 
برای پایان دادن به بحران فلسطین توضیح داد: »ما به 
تماس های خود با فلسطینی ها، اسرائیلی ها و مصری ها 
برای ارسال کمک های بشردوستانه به غزه ادامه می دهیم.« 
سخنگوی کرملین درباره تشدید تنش ها و احتمال گسترش 
جنگ غزه به دیگر مناطق غرب آسیا نیز اظهار داشت: 
»وضعیت از منظر بشردوستانه همچنان متشنج و بسیار 
فاجعه بار است.« به نوشته اسپوتنیک، پسکوف همچنین 
افزود: »ارتباطات روسیه با فلسطین، اسرائیل و مصر هر 
روز در سطح کاربردی انجام می شود اما هنوز هیچ ارتباطی 
در سطوح بالاتر برنامه ریزی نشده است.« همچنین »ماریا 
زاخاروا« سخنگوی وزارت خارجه روسیه در واکنش به 
تهدید وزیر صهیونیست برای استفاده از بمب اتمی علیه نوار 
غزه، گفت: تل آویو به داشتن سلاح اتمی اعتراف کرده اما 

آژانس و بازرسانش کجا هستند؟ 

مقتدی صدر: 
نتانیاهو، فرعون زمانه است

 »سید مقتدی صدر« رهبر جریان صدر عراق با استناد 
به آیات قرآن کریم »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی را به فرعون زمانه تشبیه و با تشریح جنایات 
این رژیم، تاکید کرد که پایان »بنی اسرائیل« نزدیک 
است. به گزارش ایرنا، مقتدی صدر افزود: یکی از بهترین 
داستان هایی که در قرآن کریم ذکر شده، قوم »بنی اسرائیل« 
است که خدای متعال، دریا را برای آنها شکافت و آنها را از 
غرق شدن نجات داد. رهبر جریان صدر عراق با اشاره به آیه 
۱۰۴ سوره اسراء اضافه کرد: آیات شریفه به ذکر حوادث 
بعد از آن ادامه می دهند و خداوند متعال پس از غرق شدن 
فرعون می فرماید که بعد از آن بنی اسرائیل را فرمان دادیم 
که در آن زمین ساکن شوید تا از آن پس که وعده آخرت فرا 
رسد همه شما را باز جمعا مبعوث گردانیم و هر کس را به 
کیفر و پاداش عمل خود برسانیم. وی با تشریح اینکه »در 
این اینجا منظور از زمین، سرزمین مقدس فلسطین است«، 
خطاب به صهیونیست ها نوشت: وعده خدا نافذ بود، پس هر 
چقدر هم که بخواهید طفره بروید، هیچ بازگشتی به قضا و 
قدر خدا نیست. مقتدی صدر، صهیونیست ها را منفورترین 
ملت ها خطاب کرد و اظهارکرد: »اگر هیتلر شما را از آلمان 
اخراج کرد و عده ای از شما را سوزاند، فقط به خاطر کارهای 
پسَت شما بود و امروز نیز همانند قبل در آتش مقاومت در 
حال سوختن هستید و بحق که نتایاهو فرعون زمانه است.«

 هر ۱۰ دقیقه یک کودک 
در غزه شهید می شود

 آژانس بین المللی امدادرسانی و کاریابی برای آوارگان 
فلسطینی با تاکید بر ضرورت حفاظت از غیرنظامیان در 
جریان جنگ کنونی علیه غزه، اعلام کرد که هر ۱۰ دقیقه 
یک کودک در غزه شهید می شود. به گزارش فارس، آنروا 
طی پستی در شبکه اجتماعی »ایکس« تاکید کرد که 
این آمار در بحبوحه جنگی است که اشغالگران اسرائیل 
برای سی ویکمین روز متوالی علیه نوار غزه و مردم آن ادامه 
می دهند.  آنروا بر »ضرورت حفاظت از غیرنظامیان در هر 
کجا که هستند« تاکید کرد. بر اساس بیانیه های وزارت 
بهداشت فلسطین از آغاز جنگ غزه در هفتم اکتبر گذشته 
تاکنون که سی ودو روز از آغاز آن می گذرد، ۱۰ هزار و ۲۲ 
فلسطینی به شهادت رسیده اند که ۴۱۰۴ نفر از آن ها کودک 
بودند. همچنین ۲۵ هزار نفر در جریان حملات مستمر رژیم 
صهیونیستی مجروح شده اند که اغلب آنها کودک هستند و 
وزارت بهداشت فلسطین ۲۳۵۰ مورد مفقودی را ثبت کرده 
است که نزدیک به ۱۳۰۰ نفر از آنها کودک هستند. »آنتونیو 
گوترش«، دبیرکل سازمان ملل هم اعلام کرد که نوار غزه 
در حال تبدیل شدن به قبرستان کودکان است. باید هرچه 
سریعتر آتش بس اعلام شود و کمک های بشردوستانه بدون 

وقفه به دست مردم غزه برسد.

 مهرداد کوروش نیا:
 »یادگار« برای تئاتر پیشنهاد دارد

 مهرداد کوروش نیا، کارگردان نمایش »یادگار« با اشاره 
به اینکه این اثر با استفاده از تکنولوژی و امکانات روز تولید 
شده است، یادآور شد: مخاطبان قرار است به تماشای یک 
اثر سرراست و انسانی بنشینند. مهرداد کوروش نیا که این 
روزها در حال آماده سازی نمایش مونولوگ »یادگار« با 
بازی نسیم ادبی برای اجرا از ۱۶ آبان در سالن چهارسوی 
مجموعه تئاترشهر است، به »مهر« گفت: »یادگار« یک 
داستان عاشقانه است که با یک زاویه دید متفاوت نسبت 
به یک واقعه تاریخی، روایت می شود. نمایشنامه »یادگار« 
را سال ۹۶ نوشتم و یکی  دو بار بازنویسی شد تا به نسخه 
نهایی رسیدم و امسال این اثر نمایشی به تولید رسید تا در 
مجموعه تئاترشهر روی صحنه برود. وی توضیح داد: نمایش 
»یادگار« یک مونولوگ است و تولید کارهای مونولوگ اگر 
متن و طراحی ها آماده باشند، دردسرهای کارهای پرپرسوناژ 
را ندارد. کوروش نیا درباره ویژگی های نمایش »یادگار«، 
یادآور شد: این نمایش جزو نمایش های ایستا است و بازیگر 
روی صحنه حرکت ندارد و به عنوان راوی داستان حضور دارد 
و میزانسن ها از طریق نور، صوت و تصاویر پروجکشن ایجاد 
می شود. اگر در مدل های متعارف، بازیگر میزانسن را تولید 
می کند در این نمایش میزانسن را صدا، تصویر و نور ایجاد 
می کند. از این جهت »یادگار« تجربه فرمالیستی خوب و 
جذابی است و پیشنهادهای خوبی برای تئاتر دارد. در این 
اجرا تمام طراحی ها در یک فلش مموری جا می گیرد و شما 
با یک چمدآنکه لباس اجرا در آن جای می گیرد می توانید 
نمایش را در جاهای مختلف اجرا کرد که بسیار هم چشم نواز 
است. این کارگردان تئاتر در ادامه سخنان خود اظهار کرد: 
تئاترهایی همچون »یادگار« از جمله تئاترهای هستند که 
به لحاظ رشد و پیشرفت تکنولوژی شکل گرفته اند و ما 
می توانیم با استفاده از تکنولوژی اشکال جدیدی از تئاتر خلق 
کنیم. وقتی تکنولوژی حجم زیادی از اتفاقات را در زندگی ما 
رقم زده است باید ببینیم تکنولوژی می تواند چه ویژگی های 
بصری و امکاناتی را وارد تئاتر کند؛ اینکه با امکانات خیلی 
معمولی چگونه می توانیم اجرایی معاصر و به روز داشته باشیم 
که ۶۰ یا ۳۰ یا ۲۰ سال پیش چنین اجرایی امکان پذیر نبود 
زیرا این اجراها مبتنی بر تکنولوژی و امکانات جدید هستند. 
کوروش نیا درباره چشم انداز خود از مواجهه مخاطب با 
اجرای نمایش »یادگار«، بیان داشت: فکر می کنم مواجهه 
مخاطب با این نمایش خوب خواهد بود. نمایش حدودا ۴۵ 
دقیقه است و در آن مدت یک داستان سرراست و انسانی را 
برای مخاطب روایت می کنیم و حوصله مخاطب سر نمی رود. 
تماشاگر با عناصر بصری از طریق نور و تصاویر پروجکشن 
و اصوات شنیدنی که با خلاقیت جذابی طراحی شده اند به 
گونه ای مواجه خواهد شد که برایش سرگرم کننده و جذاب 

خواهد بود.

»گلپا« در خانه ابدی آرام گرفت

 وداع با هنرمنـــــدی بی جانشین


